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MÚSICA

Acústica 
Pedro Guerra, divendres 28 d’agost, claustre de l’institut Ramon Muntaner,
a les 22.30 h. 

Jorge Drexler, dissabte 29 d’agost, claustre de l’institut Ramon Muntaner,
a les 22.30 h. 

VISITES GUIADES

“La Figueres de Dalí” 
“Dalí i les dones”. 

La primera mostra els escenaris dalinians de la ciutat i la segona, la relació 
que el pintor va tenir amb les dones que van marcar la seva vida. Informació 
i inscripcions a l’oficina municipal de turisme, 972 503155.

Ajuntament de Figueres (Centraleta) 972 032200
Bombers 085 
Ambulàncies 061 
Emergències 112 
Hospital 972 501400 
CAP Ernest Lluch 972 677631 
CAP Figueres Sud 972 110313 
Consultori Local Marca de l’Ham  972 514055
FECSA Endesa 902 536536 
FISERSA  972 510412 

SERVEIS MUNICIPALS AMB EDIFICI PROPI 
Esports  972 509339 
S. Municipal d’Informació a l’Ocupació SMIO  972 674261 
Servei de Català  972 032318 
Serveis Socials  972 513808 
Biblioteca Fages de Climent  972 677084 
Cementiri municipal  972 505807 
Centre formació d’adults Maria Verdaguer  972 673069 
Ecoserveis Deixalleria  972 673553 
Fundació Clerch i Nicolau  972 503952 
Oficina de Turisme  972 503155 
Oficina del Defensor del Ciutadà  972 672844 
Piscina climatitzada  972 509001 
Teatre Municipal el Jardí  972 501911
Escola Oficial d’Idiomes  972 512124 

EQUIPAMENTS BARRIS 
Consell Municipal de Vilatenim  972 505711 
Centre Cívic Creu de la Mà  972 511086 
Centre Cívic Marca de l’Ham  972 678622 
Centre Social Horta Capallera  972 671993 
Centre Social del Culubret  972 505228 
Centre Social del Bon Pastor  972 504813 
Centre Social de l’Eixample  972 504271 

SERVEIS 
Taxi parada Rambla  972 500008 
Taxi parada Estació  972 505043 
RENFE  902 240202 
Mossos d’Esquadra  972 541800 
Guàrdia Urbana  972 510111
Guàrdia Civil  972 678610 
Policia Nacional  972 500929 

MUSEUS  
Museu de l’Empordà  972 502305 
Museu Dalí  972 677500 
Museu del Joguet de Catalunya 972 504585
Museu de la Tècnica de l’Empordà 972 508820 

Telèfons d’interès
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Figueres, 

canviar per millorar

Figueres ha començat el gruix més important 
de les obres del Pla de millores 2009-2010, 
uns projectes que permetran a la capital de 
l’Alt Empordà afrontar la millora i transfor-
mació urbanística de més envergadura de 
les darreres dècades. 

El pla de millora de voreres, la urbanització 
de la cruïlla de la pujada del Castell, la urba-
nització de la zona oest del complex esportiu 
municipal i de l’avinguda Vilallonga o el 
projecte d’urbanització del Parc dels Olivars 
són només alguns dels projectes inclosos 

dins el Pla de Millores. Els treballs, pressu-
postats en més de dinou milions d’euros, 
comportaran una autèntica transformació i 
modernització de la ciutat que ben aviat ens 
beneficiarà a tots.

L’Ajuntament afronta les obres de reforma 
amb l’objectiu de preparar la ciutat pels 
reptes dels propers anys, i destaca la impor-
tància de la participació dels figuerencs i 
figuerenques per crear entre tots una gran 
ciutat, la Figueres del futur.



L’equip de govern fa un esforç en la comunicació de tots els projectes inclosos dins el 
Pla de millores amb l’objectiu que la ciutat estigui al dia dels canvis que l’afecten

Estigueu al dia de la modernització de 

Figueres
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És en aquest sentit que s’ha ideat una campanya que permet la 
utilització de diferents canals de comunicació, com una web espe-
cífica, www.plademilloresfigueres.cat, un telèfon directe d’atenció 
ciutadana (670 097 491) amb línia oberta de 9 a 13 h i de 16 a 19 
h, butlletins d’informació genèrica i específica, presència als mitjans 
de comunicació o anuncis a la premsa i en edificis municipals, entre 
d’altres. 

A la web del Pla de millores hi trobareu informació actualitzada de 
tots els projectes, així com notícies relacionades, calendaris, foto-
grafies, plànols, documentació, premsa, butlletins... A més, la web 
disposa d’un apartat de suggeriments des d’on podeu fer arribar a 
l’equip de govern les vostres preguntes sobre les obres que afecten 
la vostra rutina diària. Tot plegat, amb l’objectiu que els figuerencs 
i les figuerenques estigueu al dia de les obres que s’estan duent a 
terme i de les que començaran ben aviat.

L’Ajuntament ha creat també una comissió de seguiment que es 
reuneix setmanalment per parlar de les afectacions viàries de la ciu-
tat i per coordinar de forma transversal el desenvolupament de les 

obres. D’altra banda, el consell de participació ciutadana “Figueres, 
ciutat dels detalls”, formada per representants de l’Administració i 
de la societat figuerenca, elabora propostes que s’avaluen i que són 
incloses dins els projectes de millores.



L’ampliació i millora de la planta potabilitzadora d’aigua de Figueres, que gestiona 
l’empresa municipal de serveis Fisersa, ha entrat en servei aquesta primavera

Més aigua de més qualitat
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Les noves instal·lacions han permès millorar la qualitat i el gust de 
l’aigua que subministra l’equipament ja que, entre d’altres, conte-
nen dos filtres de carbó actiu i dos decantadors, i s’hi han implantat 
tractaments amb ozó i rajos ultraviolats (UV), que permeten reduir 
l’ús del clor. 

Amb aquesta obra, la planta produeix 20.000 m3/dia, 8.000 m3/
dia més que abans d’iniciar aquests treballs. A més, l’ampliació i 
l’execució de diverses obres en curs permeten garantir el subminis-
trament d’aigua potable a una població de 75.000 persones. Tot 
i això, la planta proveirà uns 67.000 habitants quan es duguin a 
terme diverses actuacions que hi ha projectades al nou polígon del 
Far d’Empordà i a Llers, on ja s’està executant. Amb aquest projecte 
també augmenta el rendiment i l’eficàcia de la xarxa. 

Actualment, a més de Figueres la planta subministra aigua al barri 
d’Hostalets de Llers, Cabanes, Vila-sacra, el Far d’Empordà, Fortià, 
Riumors, al polígon Empordà Internacional de Vilamalla i al nou 
polígon de Santa Llogaia d’Àlguema. 

Aquest projecte l’han assumit i finançat conjuntament l’Ajuntament 
de Figueres i l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA). El cost de les 
obres ha superat els 4,1 milions d’euros. 

La primera línia de tractament d’aigua potable de Figueres es va 
fer l’any 1963. Tenia una capacitat per produir 5.000 m3/dia i una 
canonada des de l’embassament de Boadella. Tretze anys més tard 
es va modernitzar i ampliar, la qual cosa va permetre assolir una 
producció de 10.000 m3/dia. Des d’aleshores, s’hi van fer diverses 
actuacions provisionals per millorar-ne el funcionament i aconseguir 
un subministrament de 12.000 m3/dia.

L’alcalde de Figueres, Santi Vila, i el conseller de Medi Ambient i 
Habitatge, Francesc Baltasar, van inaugurar l’ampliació de la planta 
potabilitzadora d’aigua de la ciutat el mes de març passat.



L’Ajuntament de Figueres ha cedit a la Fundació Altem un solar perquè l’entitat pugui 
ampliar les seves instal·lacions amb la creació d’un centre de teràpia ocupacional

Nou solar per l’Altem
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La finca cedida es troba situada molt a prop de 
l’actual centre de l’Altem, una fundació que es 
dedica a l’atenció de les persones amb disca-
pacitat intel·lectual i/o trastorn mental. Davant 
la necessitat d’ampliar els seus equipaments 
actuals i poder atendre l’elevada demanda de 
places que té, el Govern municipal ha decidit 
fer la cessió d’aquest terreny a través d’una 
concessió administrativa, gratuïta, a 50 anys. 

L’entitat, sense ànim de lucre, projecta fer 
un edifici de dues plantes amb una super-
fície global de 2.000 metres quadrats. A 
la planta baixa és previst situar-hi quatre 

tallers dedicats a l’ensenyament de cuina i a 
estètica, entre d’altres, i un espai polivalent 
que farà les funcions de gimnàs i de zona 
per a activitats de fisioteràpia. Al pis supe-
rior, s’hi ubicaran diverses aules, sales per 
als monitors i una biblioteca.

El nou equipament permetrà oferir unes 180 
places per a persones que requereixin forma-
ció en l’àmbit quotidià i a nivell laboral, per-
què puguin accedir a treballar en empreses.

El projecte té un pressupost de més d’un milió 
d’euros, i els responsables de la Fundació 

Altem treballen per trobar finançament de 
la Generalitat.

El govern de la ciutat considera molt important 
la funció que fa aquesta fundació en el camp de 
la inserció laboral de les persones afectades per 
alguna discapacitat intel·lectual, i emmarca la 
cessió d’aquest espai en els reptes que té fixats 
en aquest àmbit que, a part de possibilitar la 
creació d’aquest nou centre formatiu, inclouen 
també la construcció d’un nou equipament 
residencial que es podria fer gràcies a una nova 
cessió d’un solar per part de l’Ajuntament. 

L’Ajuntament va aprovar al Ple del dia 7 de maig passat un nou conveni amb el Casino 
Menestral Figuerenc

La reforma del Casino es reprendrà aviat

Aquest acord permetrà continuar les obres 
de rehabilitació que fa temps que estan 
aturades. El nou conveni canvia l’aportació 
econòmica del consistori per al finançament 
dels treballs de reforma. 

El pacte estableix que l’Ajuntament, durant 
el període 2010/2018, aportarà un total 
de 2,1 milions d’euros en dos pagaments 
anuals.

El nou conveni afavoreix tant l’Ajuntament 
com el Casino Menestral. S’hi han inclòs 
diverses mesures addicionals per agilitar 
les obres i acabar, sobretot, la façana i la 
teulada. 

Les mesures preveuen renegociar amb les 
entitats financeres uns interessos més favo-
rables per al Casino Menestral en els seus 
préstecs i que l’Ajuntament tuteli l’actuació 

i actuï de mitjancer amb l’empresa adjudi-
catària dels treballs per agilitar al màxim la 
represa de la rehabilitació. 

Igualment, el consistori ajudarà els responsa-
bles del Casino en tota la tramitació per poder 
declarar l’edifici com a bé cultural d’interès 
nacional –cosa que possibilitarà l’accés a 
noves subvencions– i s’implicarà en la recerca 
de nou finançament públic i privat.



L’Ajuntament de Figueres du a terme un pla de xoc per posar fi a la proliferació de 
grafits en moltes parets de la ciutat, sobretot al centre urbà

Posant fre als grafits
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Fotografia cedida pel Setmanari de l’Alt Empordà

xxx.

Un grup d’agents de la Guàrdia Urbana de Figueres ha participat en un 
curs de formació teòrica i pràctica de cal·ligrafia forense per poder identifi-
car els autors dels grafits. Al curs, impartit a Figueres, també hi han assistit 
agents de les policies locals de Girona, Olot, la Jonquera i l’Escala.

Es tracta del primer curs d’aquestes característiques que s’ha fet a les 
comarques de Girona, el qual ha de permetre als assistents aplicar tècni-
ques que utilitza la policia científica per saber qui hi ha darrere dels grafits 
que embruten i malmeten espais de la via pública.

La cal·ligrafia forense permet buscar els trets característics i únics de cada 
persona, ja que en l’argot dels grafiters tothom és fidel a la seva firma, 
al seu traç. En signar, les persones deixen la seva essència personal, i és 
precisament això el que els policies que han rebut aquesta formació han 
de saber identificar.
 
L’objectiu de la Guàrdia Urbana és treballar de forma coordinada amb 
altres policies locals veïnes per poder intercanviar informació i identificar 
més fàcilment els autors de les pintades, ja que un mateix grafiter pot 
pintar en municipis diferents.

Aquests darrers mesos la policia ha detectat un augment considerable de 
pintades al centre del municipi. Fer grafits és motiu d’una falta de deslluï-
ment de béns immobles que comporta una pena d’arrest d’entre un i tres 
caps de setmana, acompanyada d’una multa de fins a 1.500 euros. 

D’altra banda, l’Ajuntament ha destinat enguany una partida de 25.000 
euros per netejar la ciutat de pintades. 



La generació de residus és un dels principals reptes ambientals que afronten les ciutats. Tote
es convertirà en residu en algun moment

Figueres millora la gestió dels residus
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Amb l’objectiu de millorar la gestió dels resi-
dus, Figueres i les ciutats catalanes han cen-
trat la seva actuació a incrementar la recollida 
selectiva de residus. És a dir, a separar tant 
com sigui possible els tipus de residus per tal 
de facilitar-ne el reciclatge. En l’àmbit muni-
cipal, les principals fraccions que es recullen 
separadament són el paper i el cartró, el vidre 
i els envasos, així com els residus gestionats a 
la deixalleria (olis vegetals, electrodomèstics, 
mobles, bombetes i fluorescents, bateries, 
pots de pintura, piles, etc). Moltes ciutats ja 
han implantat la recollida selectiva de la frac-
ció orgànica (restes de menjar), que permet 
crear compost amb diverses finalitats (agricul-
tura, construcció). 

La ciutat de Figueres ha realitzat un notable 
esforç en els darrers anys per millorar la reco-

llida selectiva de residus. La principal estratè-
gia s’ha basat a facilitar la recollida selectiva 
als ciutadans, i per aconseguir-ho s’ha incre-
mentat el nombre de contenidors de recollida 
selectiva (especialment paper i cartró, vidre 
i envasos), s’han agrupat els diferents tipus 
de contenidors en un sol punt i s’ha ampliat 
la freqüència de recollida. Aquesta tasca s’ha 
fet amb la col·laboració de l’empresa Figueres 
Ecoserveis, que té la concessió del servei 
de recollida de la major part dels residus de 
Figueres, i l’empresa Sersall, que és la conces-
sionària del servei de recollida d’envasos. 

Les dades de gestió de residus de l’any 2008 
revelen que Figueres augmenta, any rere any, 
la recollida selectiva de residus, i situen la ciu-
tat en els valors mitjans catalans. Així, el 2008 
es van recollir 667 tones de vidre, mentre que 

el 2007 la recollida fou de 566 tones, és a dir 
que l’increment ha estat de gairebé 100 tones 
en tan sols un any. 

Pel que fa als envasos, es va passar de 287 
tones el 2007 a 387 el 2008. Quant al paper 
i al cartró, el 2008 es van recollir 1.937 tones 
(1.911 tones el 2007). 

L’ús de la deixalleria municipal també va aug-
mentar fins a gestionar 2.360 tones de residus 
el 2008 (2.207 tones el 2007).

Així doncs, l’any 2008 el 27% dels residus 
recollits a Figueres es va fer de manera selec-
tiva. Aquestes dades indiquen que els figue-
rencs cada cop col·laboren més en la recollida 
selectiva de residus i que les campanyes de 
conscienciació iniciades des de l’Ajuntament 

Un dels aspectes clau és el soterrament dels contenidors



Totes les activitats humanes generen residus, i qualsevol bé material que es posi en el mercat  
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Consells pràctics:

· Compreu productes que no tinguin un excés d’embolcalls (eviteu els embalatges innecessaris).
· Aneu a comprar amb el cabàs o el carretó, i eviteu les bosses d’un sol ús.
· Abans de dur res a reciclar, mireu primer de donar-li una altra utilitat. Per exemple, reaprofiteu cintes, llaçades, capses, bosses 
i paper d’embolicar.
· Separeu a casa les diferents fraccions de residus –vidre, paper, envasos lleugers (plàstic, llaunes, brics), restes de menjar– i 
dipositeu-les als contenidors selectius del carrer.
· En els contenidors, cal dipositar-hi les deixalles sempre dins de bosses per evitar les males olors.
· Utilitzeu la deixalleria i les minideixalleries per portar-hi aquells residus pels quals no hi ha contenidor o sistema al carrer (mobles, 
poda i residus especials en petites quantitats, com pots de pintura, esprais, olis vegetals de cuina...).
· Feu servir la deixalleria mòbil que es desplaça a tots els barris de la ciutat.
· Utilitzeu el servei de recollida de mobles i trastos vells (tel. 972 673 553 o 
ecoserveis@fisersa.es)
· Truqueu al departament de Medi Ambient i Sostenibilitat de l’Ajuntament en cas de qualsevol dubte (tel. 972 032 322 o mam-
bient@figueres.org)

han començat a donar els seus fruits. Amb tot, cal recordar que la 
gestió correcta dels residus afecta tots i cada un dels figuerencs i figue-
renques i que cal adoptar-la com un hàbit diari. 

I el futur, què ens ofereix? El repte més immediat serà la implantació 
de la recollida selectiva de la matèria orgànica. Això suposarà un 
esforç molt considerable per a la ciutat, tant per la instal·lació de nous 
contenidors a la via pública com per l’adopció de nous hàbits per part 
dels ciutadans en el sentit de separar les restes de menjar dels altres 
residus. 

No obstant això, una bona recollida de la fracció orgànica permetrà 
arribar a nivells superiors al 50 o 60% de recollida selectiva. Finalment, 
cal insistir a remarcar que el futur exigeix la reducció del volum 
d’escombraries, per la qual cosa la ciutadania s’hauria de fer seu el 
principi que diu que “el millor residu és aquell que no es produeix”. 



Figueres en primera persona
L’Ajuntament de Figueres ha editat Figueres en primera persona, el nou llibre institu-
cional de la ciutat que posa l’accent en el seu patrimoni humà

SOCIETAT
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Així, el patrimoni humà esdevé el protagonista indiscutible de la 
publicació. La intenció municipal és mostrar la ciutat fugint de les 
foto-postals i intentant copsar l’esperit de Figueres, alegre, liberal i 
fratern. 

En aquest sentit, l’aposta del govern figuerenc per donar a conèixer 
la Figueres del segle XXI és agosarada precisament per la seva fide-
litat a la realitat, una realitat que la capital de l’Alt Empordà rescriu 
dia a dia mitjançant el relat de les persones que li donen vida, i que 
al llibre es materialitza amb catorze textos de figuerencs que resse-
gueixen des de diferents punts de vista la seva ciutat. 

Completen aquest recorregut per Figueres les imatges de tots 
aquells que hi viuen, hi treballen o simplement hi passegen, perso-
nes que configuren el principal valor del municipi: el cosmopolitisme 
i la multiculturalitat. Aquesta vitalitat es fa palesa en tots els espais 
i racons d’una ciutat marcada per aquest factor diferencial que ve 
determinat pel milió de visitants que hi arriben atrets pel Teatre-
Museu Dalí, al costat dels milers d’immigrants que l’han escollit per 
fixar-hi la seva residència.

I aquesta diversitat és la que ha captat el fotògraf Josep Algans, 
l’autor de les més de 260 fotografies que conformen el llibre, totes 
d’una espontaneïtat que acosten el lector a una realitat, al carrer o 
en espais públics i privats, en la qual la ciutat és representada en 
primera persona. 

Beques a la Joventut Excel·lent 2009
Figueres reconeix els millors alumnes de batxillerat i ESO

L’Ajuntament de Figueres ha lliurat les Beques a la Joventut Excel·lent 
2009 que reconeix, per segon any, els cinc millors estudiants de 
segon batxillerat i, per primera vegada, els cinc millors estudiants 
de 4rt d’ESO de Figueres. Unes beques que tenen en compte els 
millors culrrículums acadèmics, però també que els joves pertanyin a 
entitats figuerenques i que realitzin activitats per la ciutat.

“Les Beques a la Joventut Excel·lent, en les seves dues categories, 
tenen en compte la cultura de l’esforç i, igual d’important, el grau 
d’humanisme i civilitat dels joves figuerencs. Perquè aspirem a tenir 
ciutadans que excel·leixin en la seva carrera acadèmica i professio-
nal però que destaquin, també, pel seu grau de civilitat i d’amor i 
compromís amb la ciutat i amb els seus conciutadans” ha explicat 
l’alcalde de Figueres, Santi Vila, fent referència a les beques. 

Els alumnes de batxillerat han estat becats amb una estada de dues 
setmanes a Londres, mentre que els d’ESO aniran a fer una estada 
a València. 

Els alumnes becats són Albert Devesa, Marta Gironella, Ariadna Moreno, Joan Estévez, 
Ariadna Roqué, Mar Huercio, Judit Serrat, Judit Bigas, Imma Lillo i Maria Vicens



La imatge de l’avinguda Vilallonga canviarà sensiblement una vegada es completi la 
reforma de què serà objecte a partir de l’any que ve

Vianants: protagonistes de l’av. Vilallonga
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La rehabilitació preveu transformar aquesta avinguda –ara més 
definida com a carretera– en un vial de caire urbà, amb voreres 
més amples perquè hi hagi més espai per als vianants i en siguin 
els protagonistes. Pel que fa als carrils, en tindrà un en cada sentit 
de sis metres d’amplada i s’hi plantaran plataners. Igualment, 
l’avinguda disposarà d’un carril bici perquè els ciclistes també se 
la puguin fer seva.

El projecte, que afecta el tram que uneix la plaça del Gra amb 
la ronda Sud, es farà en tres fases. La primera, de sis mesos de 
durada, afectarà el tram que uneix la plaça del Gra amb el carrer 
del Nord. A continuació, la segona fase inclourà la reforma des 
del carrer del Nord i fins al carrer de Requesens, cosa que impli-
ca sobrepassar la via del tren que circula en aquest tram. Les 
obres d’aquesta fase es preveuen dur a terme en un termini de 
quatre mesos. L’actuació es completarà amb la reforma del tram 
que uneix el carrer de Requesens amb la ronda Sud. L’actuació 
d’aquesta última fase probablement serà la més llarga, ja que és 
previst que s’executi en deu mesos.

L’Ajuntament treballa per licitar l’obra aquest estiu i adjudicar-la a 
final d’any, després d’haver rebut l’aval, 2,5 milions d’euros, fruit 
del conveni signat amb la promotora immobiliària Reynal Urbis, 
que va comprar, per fer-hi pisos, els terrenys del barri de la Marca 
de l’Ham, on ara hi ha les instal·lacions de la indústria càrnia 
Fridasa, SA, empresa que canvia d’ubicació.

L’actuació té un pressupost global de 5,2 milions d’euros. Els 
diners de la promotora permetran afrontar el 36,6% del cost del 
projecte. La tresoreria municipal hi aportarà un 38,9%; els veïns, a 
través de les contribucions especials, finançaran el 15% de l’obra, 
i el 10,3% restant es sufragarà mitjançant subvencions de diverses 
institucions.

Els alcaldes d’aquests municipis asseguren que aquesta línia tin-
drà un impacte molt superior al que es pensaven en un principi. 
Expliquen que la seva construcció implica l’obertura d’una rasa de 
tretze metres d’amplada entre els municipis de Santa Llogaia i la 
Jonquera, que comparen amb una carretera asfaltada però tancada 
a la circulació de vehicles. Per això reclamen que se’ls compensi de 
la mateixa manera que es compensaran els municipis per on passa 
aquesta línia de forma aèria.

Els municipis afectats, Santa Llogaia d’Àlguema, Vilafant, Llers, Pont 
de Molins, Biure, Masarac, Capmany, Darnius, Agullana, la Jonquera 
i Figueres, s’han unit per fer pinya i aconseguir compensacions per 
“minimitzar l’impacte que tindrà en el territori”, en paraules de 
l’alcalde de la capital de l’Alt Empordà, Santi Vila. Igualment, alguns 
alcaldes d’aquestes poblacions defensen, com diu Vila, que haurien 
de rebre compensacions pel pas de l’autopista per aquesta zona, 
atès que també té conseqüències que el territori no vol.

La petició es farà arribar a REE, la Generalitat, l’Associació Catalana de 
Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya, i Santi Vila, en qua-
litat de diputat al Parlament de Catalunya, portarà aquesta demanda a 
la cambra catalana per obtenir el suport dels grups polítics.

Figueres exigeix compensacions per la MAT
Els onze municipis de les comarques de Girona afectats pel pas soterrat de la línia de 
400 kV, anomenada MAT, exigeixen compensacions a l’empresa constructora, REE
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LA BIBLIOTECA MANTÉ EL LIDERATGE

La biblioteca pública Fages de Climent manté el seu lideratge a la demarcació de 
Girona amb l’augment del nombre d’usuaris i de préstecs de documents. L’any pas-
sat, 189.637 persones van utilitzar els serveis d’aquest equipament de Figueres i es 
van prestar 170.407 documents, sobretot llibres i DVD. L’increment de documents 
prestats s’atribueix al fet que des de fa un any no hi ha cap límit en el nombre de 
documents que una persona es pot endur.

Enguany, la biblioteca ha tornat a premiar les tres persones que s’han endut més 
documents en préstec: Neus Salleras, amb 746 préstecs, ha rebut, per segona vega-
da, el nomenament de Superlectora, i ocupa el primer lloc del rànquing, seguida de 
Pilar Rubio, amb 559 préstecs, i Carlos Molina, amb 521.

EL TGV PROPICIARÀ LLIGAMS 
TURÍSTICS I EDUCATIUS ENTRE 
FIGUERES I BESALÚ

Els alcaldes de Besalú, Lluís Guinó, 
i Figueres, Santi Vila, han iniciat 
els contactes per potenciar una 
col·laboració a nivell educatiu i turís-
tic propiciada amb l’arribada del TGV 
a la comarca. D’entre les activi-
tats que és previst dur a terme, 
s’inclouen visites escolars guiades i 
gratuïtes als dos municipis, amb les 
quals els alumnes coneixeran diver-
sos monuments i llocs d’interès, com 
el castell de Sant Ferran, el Museu 
del Joguet de Catalunya i el Museu 
de l’Empordà, a Figueres, i el pont 
romànic o el Miqvé –banys jueus–, 
de Besalú, entre d’altres.

L’AJUNTAMENT DE FIGUERES 
INCORPORA UNA AGENT 
D’IGUALTAT D’OPORTUNITATS

Amb l’objectiu de promoure la 
igualtat d’oportunitats de les dones 
en els àmbits laboral i empresa-
rial, l’Ajuntament de Figueres ha 
incorporat la figura d’una agent 
d’igualtat d’oportunitats. Aquesta 
tècnica especialista s’encarregarà de 
coordinar el disseny, la implantació i 
l’avaluació de les polítiques d’igualtat 
d’oportunitats en els àmbits esmen-
tats. El treball, el durà a terme en 
col·laboració amb l’àrea de la dona 
i les diferents àrees i agents locals 
que hi estan relacionats. Igualment, 
treballarà a nivell intern en el si 
del consistori per incorporar-hi la 
perspectiva de gènere i elaborar el 
pla d’igualtat de l’administració local 
figuerenca.

FIGUERES REUNEIX LA XARXA 
TRANSVERSAL D’ACTIVITATS 
CULTURALS

La Xarxa Transversal és una xarxa 
d’activitats culturals que aplega 
quinze ciutats mitjanes de Catalunya, 
que representen més d’un milió i mig 
d’habitants: Reus, Girona, Mataró, 
Perpinyà, Lleida, Granollers, Manresa, 
Sant Cugat del Vallès, Vic, Vilanova i 
la Geltrú, Figueres, Tortosa, la Seu 
d’Urgell, Olot i Tarragona. El seu 
objectiu és produir propostes noves 
en l’àmbit de la creació i la cultu-
ra contemporànies. Cada mig any 
celebren una trobada per avançar 
en les iniciatives que duen a terme 
conjuntament, i enguany la reunió es 
va fer aquest mes de març passat a 
Figueres, municipi que ha traspassat 
al de Sant Cugat del Vallès la presi-
dència de torn de la xarxa.

QUATRE ESCOLES REBEN EL PREMI NACIONAL JOSEP PALLACH

En la sisena edició del Premi Nacional d’Experiències Educatives Josep Pallach s’han concedit 
quatre guardons. El primer ha estat pel CEIP El Roure Gros, de Santa Eulàlia de Riuprimer, pel 
projecte “Conèixer, descobrir i aprendre junts a través de la ciència”, que aposta per la ciència 
per estimular els alumnes. El segon, l’ha rebut el CEIP M. Àngels Anglada de Figueres pel projecte 
“Descobrir la ciutat”, en què proposa l’ús de les tecnologies de la informació i comunicació (TIC) 
per conèixer la ciutat amb l’objectiu d’estimar-la. El tercer guardó ha estat per l’IES Vil·la Romana 
de la Garriga pel seu treball “Una crida a la celebració”, que parteix d’entendre l’aprenentatge i 
l’ensenyament com un privilegi i promou accions concretes, com per exemple vestir els alumnes 
d’una determinada manera quan es parla de la vida d’un pintor. I, fi nalment, el projecte “Medi-

terrània”, l’escola Cooperativa El Puig, d’Esparreguera, el qual pren l’estudi de la Mediterrània com a eix de la cultura catalana, ha rebut un 
accèssit. El conseller d’Educació, Ernest Maragall, va presidir l’acte de lliurament de premis.
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RETIRADES LES DISTINCIONS A FRANCISCO FRANCO I A MIGUEL PRIMO DE RIVERA

L’Ajuntament de Figueres ha retirat les distincions que la ciutat va concedir a Francisco Franco, que l’any 1964 va rebre el títol 
d’alcalde honorari, i a Miguel Primo de Rivera, que el 1926 va ser distingit com a fill adoptiu. Amb aquesta decisió, la capital de 
l’Alt Empordà ha acomplert el que preveu l’article 15 de la Llei de la memòria històrica, que insta les administracions públiques a 
prendre les mesures oportunes per retirar els símbols relacionats amb el franquisme i la seva repressió.

D’altra banda, a l’avinguda de Perpinyà de la ciutat s’hi ha instal·lat un monument en record dels exiliats de la guerra civil espanyola 
que van fugir cap a França ara fa setanta anys.

VUIT PROJECTES ARTÍSTICS ES REPARTEIXEN ELS 60.000 € DE LES BEQUES AGITA
Job Perramon Ramos, amb Pel·lícula o mort, ha rebut 11.000 €, i Història de les indivi-
dualitats, del col·lectiu Stalker, format per Pere Vila i Laura Merino, 10.000 €. També han 
estat becades Més és menys, d’Aleix Plademunt, Tanit Plana, Ran-el Cabrera i Juan Diego 
Valera (8.900 €), 17”, de Kenneth Russo, amb Yasuko Tanoka i Mery Cuesta, i Hkp, de 
TAG Taller d’Intangibles (8.000 € cadascun), Concert d’amor i de guerra per a cobla i sex-
tet, de la Bisbal Jove i Tarannà (6.100 €), Mitsuko, de Song (2.500 €) i adenOrr, de Daniel 
Jacoby (3.000 €). Els becats disposen de dos anys per desenvolupar les seves propostes.
En aquesta edició s’hi han presentat 148 projectes de creació artística contemporània. 

REHABILITACIÓ DE LA CATE

Les obres de rehabilitació de La Cate, la seu del Patronat de la Catequística, van començar 
aquest mes de juny passat. 
El projecte preveu la construcció de nous camerinos i nous serveis públics per als especta-
dors, així com l’ampliació de l’escenari. Les obres permetran crear diferents espais tècnics, 
com la connexió de l’espai escènic amb el pont de llums. 
En el pressupost de l’Ajuntament de Figueres per a l’any 2009, s’hi ha consignat una partida 

de 500.000 euros per subvencionar aquestes obres, subvenció que se suma a la de 600.000 euros que el consistori figuerenc va concedir en 
l’anterior mandat i que es va destinar a la creació d’uns nous locals per als Escoltes Sant Pere, en funcionament des de fa uns mesos.

MILLORA D’UN TRAM DE VORERA 
DE L’AVINGUDA SALVADOR DALÍ

El tram de la vorera de l’avinguda 
Salvador Dalí que uneix el carrer Sant 
Pau amb el carrer la Pau ha estat 
objecte de millores: nova pavimenta-
ció i adequació d’un espai per a zona 
de descans. En aquesta àrea s’hi han 
plantat arbres i s’hi ha col·locat el 
mobiliari urbà necessari per aquesta 
funció. Igualment, s’han instal·lat 
pilons que impedeixen l’aparcament 
de vehicles, ja que l’espai és només 
per a vianants, i s’hi ha previst un 
accés per a vehicles per poder arri-
bar, en casos d’emergència, a la llar 
d’infants ubicada en aquesta zona.

CAOS TOTAL AL PARC BOSC

El Parc Bosc municipal va ser l’escenari 
a començament del mes de juny d’una 
experiència que va portar una trente-
na d’artistes a mostrar el seu projecte 
creatiu i a trencar les barreres entre els 
espectadors i els mateixos creadors. 
Aquesta Trobada d’Art Contemporani 
va presentar en aquest espai públic 
i al llarg de tot el dia un seguit 
de propostes d’una gran diversitat 
de disciplines: plàstiques, audiovi-
suals, literàries, musicals, escèniques, 
perfomances... El fotògraf Andrés 
Bülhmann va captar imatges de tots 
els artistes i les seves obres per editar 
un catàleg d’aquesta experiència d’art 
efímer, organitzada per Caos Total 
-projectes d’art-, amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Figueres, CCC’09 
i la galeria d’art Dolors Ventós.

CELEBRACIÓ DELS 20 ANYS 
DE RELACIÓ ENTRE FIGUERES I 
FONT-ROMEU

Figueres i l’estació d’esquí de Font-
romeu, situada a la Catalunya Nord, 
fa vint anys que mantenen una estre-
ta relació. D’una banda, centenars 
de veïns de Figueres trien aquesta 
estació com a destinació preferent 
per anar a esquiar, i de l’altra, alum-
nes de l’escola de Font-romeu fan 
estades de deu dies a la capital de 
l’Alt Empordà per conèixer diferents 
racons de la ciutat i altres munici-
pis de Catalunya, com Barcelona i 
Tarragona.

Fotografia cedida pel bisetmanari Hora Nova



En aquest procès els veïns de la zona han ajudat a definir alguns 
aspectes de la reurbanització dels carrers Muralla i Canigó i de la plaça 
de les Patates.

La trobada es va fer durant el mes de març passat en dues sessions. 
La primera va consistir en una xerrada on es van exposar els conceptes 
(paviments, plataformes...) que defineixen les diferents alternatives. 
La segona sessió va consistir en un taller organitzat a l’institut Ramon 
Muntaner on els veïns van poder fer les seves aportacions. Hi van 
participar 29 veïns dirigits pels dinamitzadors, els quals van comptar 
amb l’ajuda dels arquitectes municipals i de tècnics de medi ambient i 
mobilitat de l’Ajuntament de Figueres. 

Les valoracions ciutadanes en el cas dels carrers Muralla i Canigó 
van recollir expressions de fortalesa i feblesa en dues i en una de les 
alternatives presentades, respectivament. Pel que fa a la plaça de les 
Patates, es van recollir opinions ciutadanes sobre el paviment, els 
elements emergents, les terrasses i la vegetació. 

Cal destacar les valoracions positives sobre la plataforma única i les 
peticions sobre el fet que el paviment sigui de qualitat, i no relliscós, 
que els pilons no siguin els únics elements separadors entre vianants 
i vehicles, que es moderi la circulació de vehicles i que els serveis 
quedin ocults a la vista. 

Eduard Puig Vayreda ha rebut la Fulla de Figuera de Plata

Persones que fan ciutat

PARTICIPACIÓ CIUTADANA
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Eduard Puig Vayreda (Figueres, 1942) acaba 
de rebre, de mans de l’Ajuntament de 
Figueres i a instàncies de l’Institut d’Estudis 
Empordanesos –institució que ha presidit 
del 1991 al 2007–, la Fulla de Figuera de 
Plata com a reconeixement a la seva llarga 
trajectòria cultural, cívica, social i política 
defensant aquesta ciutat, l’Alt Empordà i 
Catalunya. Puig Vayreda té un sentiment de 
gratitud envers el consistori que l’ha distingit 
amb aquest guardó i una gran satisfacció 
que vol compartir “amb tots els que han fet 
possible la feina que amb aquesta distinció 
es recompensa”. Aquest enòleg de professió 
troba difícil determinar l’origen del compro-
mís que des de sempre ha mantingut amb 
aquesta ciutat, i diu que potser per tradició 
familiar s’hi ha sentit vinculat estretament 
des de sempre, ha tingut un sentiment 
imprecís del que en podríem dir “estimar la 
ciutat, que pot semblar arcaic però que exis-
teix encara en algunes persones per damunt 
d’interessos o ideologies”. Puig Vayreda 
afirma que cadascuna de les activitats que 
modestament ha dut a terme varen tenir per 
a ell una especial significació en el moment 
històric en què es varen realitzar, i afegeix 
que “col·laborar a endegar la delegació 

d’Òmnium va tenir una certa transcendència 
en la vida cultural de la comarca, així com 
en el pla musical la tingué la fundació de 
Joventuts Musicals, o la represa del grup de 
teatre dirigit per en Montal [Antoni]. La presi-
dència de l’Institut d’Estudis Empordanesos, 
pel seu abast en el temps i per la singularitat 
de la institució, ha significat la plenitud o, si 
es vol, la culminació d’una dedicació al món 
cultural del país. Respecte de les mancan-
ces de la capital altempordanesa, comen-
ta que “enveja d’altres ciutats l’existència 
d’un auditori adaptat a les necessitats de 
Figueres, un centre de congressos, una defi-
nició més precisa dels objectius del Museu de 
l’Empordà, la implicació definitiva del Museu 
Dalí en la vida cultural de la ciutat...”. I refe-
rent a la posteritat, esmenta que “un clàssic 
diria Vanitas Vanitatis”, tot i que manifesta 
que s’enorgulleix de ser figuerenc i d’haver 
servit en la mesura de les seves possibilitats 
a la seva ciutat i al seu país. Puig Vayreda 
ha estat alcalde de Figueres (1981-1983) i 
director general de l’INCAVI (1984-1990) i 
ha escrit diversos llibres sobre el món del vi. 
Actualment, exerceix de professor universita-
ri i articulista, entre d’altres activitats.

En el marc del Pla d’intervenció integral del centre històric de Figueres s’ha dut a terme 
una experiència de participació ciutadana

Procés participatiu del pla de barris
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Figueres en plena transformació

Arranca l’estiu amb la ciutat en plena transformació, amb la ciutat en obres. Obres que tan necessitàvem i que són l’eix central 
del nostre programa de mandat: per una banda el pla de xoc per a la millora urbana i per l’altra el pla de xoc dels equipaments. 
Aquestes obres ens permetran disposar d’un passeig arbrat i d’un carril bici des de la ronda Sud fins a la plaça El·líptica. Ens perme-
ten l’arranjament de 2.100 m2 de voreres i de 15 cruïlles, la construcció d’una nova plaça a la façana de Torre Galatea i un entorn 
adequat a la zona poliesportiva municipal. Quant als equipaments esportius, ja hem iniciat la construcció d’una piscina descoberta 
i també les obres de millora del camp de futbol de Vilatenim amb la instal·lació de gespa artificial i amb la construcció d’uns vestidors que donin res-
posta a l’augment d’activitat que aquesta instal·lació viurà. Tot això sense oblidar la instal·lació de la nova gespa artificial de l’estadi Albert Gurt, de les 
noves pistes de tennis i de les noves pistes poliesportives. Ara, no ens podem aturar aquí. La ciutat també ha de veure i viure la construcció del complex 
esportiu de la Plaça de Braus, la millora urbana del centre històric, la reforma de l’avinguda Vilallonga, la rehabilitació del convent de Caputxins. Són 
només alguns dels projectes que tenim sobre la taula i que veuran la llum en els propers mesos.

Fets, no paraules

 

Fa tres anys, la Federació Altempordanesa d’Empresaris ens va parlar d’un projecte de parc tecnològic d’energies renovables a l’àrea 
urbana de Figueres. L’Ajuntament de la ciutat, no solament ha acceptat que aquest és un projecte vàlid, sinó que ha assegurat que en 
els propers 4-6 anys el somni d’uns empresaris es farà realitat. En aquests moments podem dir que l’empresa D’Alèph està preparant 
un estudi de viabilitat i que la Direcció General de Transport i Energia i la Direcció General de Medi Ambient de la comissió europea 
han donat el seu suport al projecte, de la mateixa manera que ho han fet els departaments de Medi Ambient i Habitatge i de Treball 
de la Generalitat de Catalunya. Com a ciutat partners, en aquesta gran empresa podem comptar amb Leicester (Anglaterra), Gdansk 
(Polònia) i la xarxa mediambiental de l’àrea urbana de Figueres, i també podem dir que mantenim converses amb la ciutat veïna de 
Perpinyà. Un projecte d’aquestes dimensions situat a la nostra àrea urbana serà beneficiós, no solament per a la nostra ciutat, sinó per a tota la comarca. 
Ja s’han identificat diverses ubicacions per al parc tecnològic, tant a Figueres com a la seva àrea urbana. Tenim l’oportunitat de crear un Sillicon Valley 
d’energies renovables, una idea que ha nascut a Figueres, que ha estat creada per empordanesos i que ha de ser executada aquí. És una empresa que 
podria arribar a crear una gran quantitat de llocs de treball, podria ser la llavor d’una quarta via econòmica en una regió que necessita desesperadament 
una alternativa neta i estable a les activitats tradicionals. Amb voluntat i esforç, per fi ho podrem aconseguir. 

Narcís Monturiol es mereix un museu

El grup municipal d’ERC fou l’impulsor de la candidatura de Figueres a Capital de la Cultura Catalana i fou també qui proposà 
que aquesta capitalitat s’articulés al voltant de la figura de Narcís Monturiol. Recordem també que aquest homenatge a l’il·lustre 
figuerenc ha adquirit enguany una dimensió nacional en ser proclamat “any Monturiol” pel Parlament de Catalunya i en ser 
objecte d’un homenatge institucional a Barcelona el passat mes de juny. A Figueres fins ara no s’ha fet res de res, per bé que hi 
ha programada una exposició al Museu de l’Empordà. Trobem que això és insuficient. ¿Què quedarà a la ciutat, després de la 
commemoració de la capitalitat, que de manera permanent expliqui la seva vida i obra? Haurem de continuar sortint a fora de Figueres per conèixer 
la seva aportació?
El nostre grup va presentar al ple ( i fou aprovat) el projecte de dedicar-li un museu o una exposició permanent. Es pensa realment dur a terme aquest 
projecte? Difícilment trobarem una altra ocasió tan propícia com aquesta per poder tirar endavant una iniciativa així. Nosaltres pensem que Monturiol 
s’ho mereix i que Figueres, també.

Hi ha decisions que quan es prenen han de ser ben meditades, ja que poden portar conseqüències imprevisibles. Segurament quan el nostre 
alcalde va prometre a la comunitat romanesa de la nostra ciutat sòl per fer un temple, pensava que els romanesos poden votar a les eleccions 
municipals, i que per tant, a l’equador del mandant ja es poden començar a fer promeses preelectorals. Des del nostre grup vam mostrar reticèn-
cies, no envers la comunitat romanesa, en la qual ens honora poder manifestar que tenim bastants amistats, sinó perquè amb aquesta mena de 
reivindicacions es podria destapar “la caixa dels trons”, amb unes conseqüències imprevisibles. Poc ha tardat la comunitat islàmica a demanar el 
mateix: terrenys per a una gran mesquita. De seguida han “amenaçat” amb mobilitzacions. Seria bo que s’aprofités per “posar a sobre la taula” 
els deures que incompleixen membres d’aquesta comunitat en no respectar les nostres lleis (d’horaris comercials, de normalització lingüística...). 
En una ciutat amb manca d’espais culturals, i “escandalosament” d’espais esportius, cedir terrenys per fer temples seria d’una irresponsabilitat que provocaria el rebuig 
de la majoria de la gent de casa nostra. Espero que aquells que han posat el crit al cel quan han sentin que es podien cedir terrenys a una escola privada, Montessori, 
ara facin el mateix, encara que la seva indignació hauria de ser major, perquè al cap i a la fi el Montessori es un centre d’ensenyament, i en canvi en les mesquites es 
practica una religió que va en contra de les dones –i si no, per què no poden trepitjar una mesquita?– i del dret dels menors quan obliguen a casar noies adolescents 
amb homes de molta més edat. Des del Partit Popular esperem que el nostre alcalde, per un grapat de vots, no destapi “la caixa dels trons”, ja que quan hi ha una 
tronada pot ser que vingui una gran tempesta, o que simplement sigui més el soroll que les nous. 

Minideixalleries Futur Auditori dels CaputxinsInternet gratuït



Figueres disposarà d’una nova llar d’infants municipal al sector Rec 
Susanna 

La nova llar d’infants

EDUCACIÓ

Aquest nou equipament educatiu se situarà 
en el barri del Poble Nou, concretament a 
l’avinguda Montserrat Vayreda, ben bé al 
costat del CEIP Joaquim Cusí.

El centre tindrà una capacitat per a 73 alum-
nes, que es repartiran en les cinc aules de 
què disposarà: 8 nens i nenes a P0, 21 nens 
i nenes repartits en les dues aules de P1 i 36 
alumnes en les dues aules de P2.

La nova instal·lació educativa, de forma 
rectangular, disposarà de menjadors, dor-
mitoris, canviadors, uns sala polivalent, un 
magatzem per guardar-hi els cotxets de 

la mainada inscrita i un espai central, de 
caràcter col·lectiu i de grans dimensions, 
que també tindrà usos de rebedor i sala 
de jocs. Així mateix, el centre compta amb 
una sala de reunions, els despatxos de la 
direcció i dels docents, vestidors i serveis 
(cuina i bugaderia). Les façanes de l’edifici 
es pintaran amb els colors de l’arc de Sant 
Martí, i l’accés serà pel costat de llevant, on 
hi haurà un porxo i un cancell. 

La nova llar aposta per les energies netes per 
millorar la despesa energètica de l’edifici, per la 
qual cosa disposarà d’una instal·lació de clima-
tització mitjançant l’aprofitament de l’energia 

geotèrmica –que és la que s’obté aprofitant 
la calor interna de la terra– amb una bomba 
de calor i instal·lació mitjançant terra radiant. 
Aquesta instal·lació garantirà una temperatura 
constant de 15 graus centígrads.

Les obres tindran un cost de prop d’1.500.000 
euros. L’Ajuntament de Figueres rebrà 5.000 
euros de la Generalitat per cada plaça crea-
da, la qual cosa significa una subvenció de 
365.000 euros.

L’equipament, l’ha dissenyat l’arquitecte 
Xavier Vilagran.
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